
9 88498438گفتوگو

| روزنامهجوان| شماره4413 | 1436 صف��ر 17  |  1393 آذر 19 چهارش��نبه

اصلاح يا تغيير قانون داشته باشيم؟!
به اين موضوع مي توان هم از جنبه هاي كمي و آماري 
و هم از جنبه هاي كيفي، نگاه ك��رد. حوزه فرهنگ به 
گونه اي است كه حتي اگر در مورد يك كتاب اشتباهي 
صورت بگيرد، فرقي هم ندارد كه آن كتاب نبايد مجوز 
مي گرفته و به آن مجوز داده ش��ده يا اينكه بايد مجوز 
نش��ر مي گرفته و ما به آن مجوز نداده ايم، چون اينجا 
حوزه انديش��ه و فكر اس��ت و همه قبول داريم كه اگر 
فكري درست باشد مي تواند به جامعه هدف بدهد و اگر 
درست نباشد مي تواند جامعه اي را به تباهي بكشاند. 
فارغ از اعتراضات رسانه اي، مسئله جنبه حياتي دارد 
و ما تلاش مي كنيم اشتباه را به حداقل برسانيم. آمار 
اشتباهات زياد نيس��ت اما دعواهاي آن بيشتر است، 
يعني نمودشان از بودشان بيشتر است. در مقابل بيش 
از 65 هزار عنوان كتابي كه در س��ال 92 منتشر شده 

است، تعداد اعتراضات بسيار پايين است. 
در اعتراض�ات بيش�تر روي اي�ن م�وارد 
اش�اره مي كنند كه مميزان شما از نظر فني 
و حرف�ه اي تواناي�ي لازم ب�راي كتاب هاي 
تخصصي را ندارند يا اينكه بر روي برخي از 
كلمات خاص در برخي از متون كه چندين و 
چند بار هم پيش از اين منتش�ر شده بوده، 
ايراد مي گيرن�د و مي گوين�د آن كلمه بايد 
حذف شود، مثلًا در ش�عري گفته بودند هر 
جا »آغوش« اس�ت حذف ش�ود. با اين نوع 
اعتراضات چه كار مي كنيد، آيا حق را به مميز 

مي دهيد يا اصلاحيه اي انجام مي دهيد؟!
ما س��عي مي كنيم طرف قانون را بگيريم و مطالبات 
قانوني را لحاظ كنيم. از كتاب هاي منتش��ر شده طي 
سال گذشته چيزي حدود 32 هزار عنوان كتاب چاپ 
اول بودند، در بررس��ي اين تعداد كتاب ممكن اس��ت 
كه اشتباهي هم صورت بگيرد. شايد يك زماني بعضاً 
مميزي مكانيكي هم بوده كه گفته شده يك كلمه در 
كل كتاب حذف شود. البته اين مسائل اندك هستند 
و ما سعي داريم با شناس��ايي اين موارد و گفت و گو با 
مميز و ناشر اين موارد را كمتر نيز كنيم. مهم تر از آن 
اين است كه با ناشر صحبت كنيم و اگر ايرادي هست به 
ناشران منتقل كنيم تا با توجه به حسن نيتي كه ناشران 
دارند اين موارد را براي دوره هاي بعدي لحاظ كنند و در 

كار هاي بعدي ما كمترين ورود را داشته باشيم. 
بحثي در مورد مميزي ثانويه وجود دارد. اين 

مسئله از كي در حال اجرا است؟
در متن قانون بوده و در گذشته نيز اعتراضات ناشران 
را مي ديدند اما ما با توجه به تصريحي كه قانون دارد، 
كميته اي مجزا را براي آن در نظر گرفته ايم. كميته سه 

بخش دارد. در كميته اول مميزي انجام مي شود و اگر 
مميزي از سوي ناشر با اعتراضي روبه رو شد به كميته 
دوم ارجاع داده مي شود كه كارشناسان آن در سطحي 
بالاتر و تخصصي تر هستند، در آنجا اگر رأي كميته اول 
تأييد شد كه هيچ و اگر نقض ش��د، ما آن را به كميته 
س��وم ارجاع مي دهيم كه با توجه به نظ��ر دو كميته 
داوري نهايي را مي ده��د. يا اينكه ب��ه هيئت نظارت 
ارجاع مي دهيم تا در مورد آن كتاب ها تعيين تكليف 
كند. كميته دوم را از اواخر سال گذشته تشكيل داديم 
و حجم قابل توجهي از كتاب هايي كه از دوره قبل روي 
آن ها اعتراض شده بود كار بررسي آن ها انجام شده و 
در حال رسيدگي به مواردي هستيم كه در دوره جديد 

ارجاع شده اند. 
يكي از كتاب هايي كه مميزي آن در رسانه ها 
بازتاب زيادي داش�ته اس�ت، رمان » زوال 
كلنل« نوشته محمود دولت آبادي است. اين 
نويس�نده چندي پيش هم طي مصاحبه اي 
درباره رفتار ارش�اد با كتابش صحبت كرده 
بود، هم اكنون »زوال كلنل« در چه وضعيتي 

است؟
اين كتاب در دوره قبل هم غير مجاز شناخته شده بود. 
ما سال گذشته اين كتاب را توسط دو كارشناس بررسي 
كرديم و نتيجه آن اين بود كه نظر دوستان دوره قبل 
را تأييد كرديم. هم اكنون نظ��ر اداره كتاب به معاونت 
فرهنگي منتقل شده و منتظر ديدگاه آنها هستيم تا آن 
را به ناشر ابلاغ كنيم. در شرايط موجود مجوزي براي 

كار ايشان صادر نشده است. 
يكي از گلايه ه�اي دولت آبادي اين اس�ت 
كتاب به صورت غير مجاز منتش�ر شده اما 
ارشاد هيج كاري در اين زمينه براي احقاق 

حقوق نويسنده انجام نداده است!
خارج از كشور كه ظاهراً با اجازه خودشان بوده است. 

نه، منظورم در كشور افغانستان است.
در اروپا اين كتاب با اجازه نويس��نده چاپ شده است. 
ممكن هم هس��ت در داخل يا خارج از كشور كتاب به 
صورت غير مجاز چاپ شده باشد. مواردي را كه متوجه 
شده ايم، ارشاد وارد عمل ش��ده و اقدام به جمع آوري 

آنها نموده است. 
در اين جمع آوري ها، آيا كتاب » زوال كلنل« 

هم در بين كتاب هاي غير مجاز بوده است؟!
حداقل يك م��ورد را به خاطر دارم ك��ه كتاب »زوال 
كلنل« منتشر ش��ده بود و ما كليه نس��خه هاي آن را 
جمع آوري كرديم. ما اگر مطلع ش��ويم قطعاً اقدام به 

جمع آوري كتاب ها خواهيم كرد. 
اين بح�ث دقيق�اً هم�ان حق كپ�ي رايت 

است، موضوع لزوم پيوس�تن كشورمان به 
كنوانس�يون برن و قبول حق كپ�ي رايت، 
مدتي اس�ت به صورت جدي مطرح ش�ده، 
موضع ش�ما به عنوان مدي�ر اداره كتاب در 
خصوص اين معاه�ده و فوايد يا مضرات آن 

چيست؟!
اين مس��ئله جنبه ه��اي متفاوت��ي دارد، مانند همه 
كنوانسيون هاي بين المللي حضور ما جنبه هاي مثبت 
و منفي دارد. بايد كارشناسان درباره اينكه پيوستن به 
آن بيشتر جنبه هاي مثبت دارد يا منفي نظر بدهند. 
اما احساس شخصي من اين اس��ت كه ما بايد به اين 
كنوانس��يون بپيونديم، مانند بيشتر كنوانسيون هايي 
كه به آن ها ملحق ش��ده ايم. ما در يك جامعه جهاني 
زندگي مي كنيم. پيوس��تن به برن مي تواند به ترجمه 
كتاب در داخل سر و سامان دهد و به عرصه كتاب هاي 
ايراني در سطح جهاني كمك كند. البته اين نكته را هم 
قبول دارم كه كنوانسيون هاي مسلط جهاني عموماً با 
خواست و هدايت قدرت هاي جهاني تهيه شده و سعي 
دارند از اين طريق جهان را كنترل و مديريت كنند. ما 
مي توانيم با مذاكرات و ملاحظات و داش��تن برخي از 
حق تحفظ ها به اين كنوانس��يون ها بپيونديم و بدون 
چشم پوشي از مضرات آن فكر مي كنم پيوستن به برن 

در مجموع به نفع وضعيت نشر كشور باشد. 
س�الانه مهمتري�ن نمايش�گاه بين المللي 
كتاب جه�ان در ش�هر فرانكف�ورت آلمان 
برگزار مي شود و ما هم در آن حضور داريم. 
س�ؤالي كه معم�ولاً از س�وي علاقه مندان 
به كتاب پرس�يده مي ش�ود اين اس�ت كه 
حضور ما در اين نمايشگاه چه نفعي به همراه 
دارد؟! امس�ال هم تعدادي از كساني كه به 
فرانكفورت رفته بودند در بازگشت به كشور 
از اينكه مؤسس�ات انتش�اراتي ما بيش�تر 
توريست هس�تند و تأثير گذاري خاصي در 
جش�نواره ندارند، انتقاد كرده اند، نظر شما 
درباره اين نمايش�گاه و حضور ايران در اين 

رخداد چيست؟!
من امس��ال در فرانكفورت نبودم چون بلاواسطه آن 
نمايش��گاه را نديده ام نمي توانم قضاوت كن��م. اما از 
چند نفر از دوستاني كه در نمايشگاه بودند پرسيدم، 
نظرش��ان اين بود كه عملكرد ما نس��بت به سال هاي 
گذش��ته بهتر بوده اس��ت و با دس��ت پرتري شركت 
كرده ايم. اما فارغ از عملكرد امس��ال، ما براي حضور 
مؤثر در نمايش��گاه فرانكفورت بايد مسئله حق كپي 
رايت را يكسره كنيم. نمايشگاه فرانكفورت محل تبادل 
رايت كتاب است. نمي شود ما با ناشري صحبت كنيم 

و بگوييم كتاب ما را ترجمه كن و حق آن را بده، 
اما ما كتاب تو را ترجمه و چاپ مي كنيم اما حق 
رايت را ندهيم. مگر اينكه بگوييم ما رايت مجاني 
كتاب بدهيم و آنها هم رايت كتابش��ان را رايگان 
در اختيار ما قرار دهند. ما به دليل نداش��تن حق 
كپي رايت ميدان بازي مان محدود است. ديگران 
هم حاضر نيستند با كسي كه قاعده بازي آنجا را 
نپذيرفته است، بازي كنند. به قول امروزي ها ما 

در آنجا مشكل ساختاري داريم. 
با اين وضعيت هم�ان ايرادي كه درباره 
توريست بودن ناش�ران ايراني مطرح 

است، تأييد مي شود!
من عرض كردم در مقايس��ه با س��اليان گذشته 

اقدامات خيلي زيادي انجام شده است. 
مي توانيد چند م�ورد را از اين اقدامات 

را بيان كنيد ؟!
بله، امسال اتحاديه ناش��ران كتاب هايي از ايران 
برد كه بنا به ش��ناختي كه از ب��ازار جهاني دارند 
امكان عرضه براي ترجمه معكوس وجود داشته 
باشد. پيش از رفتن نيز با برخي از ناشران مذاكره 
و مكاتبه داشته اند. هم اكنون ناشران خصوصي ما 
هم دارند به اين س��مت مي روند كه در مذاكره با 
ناشر خارجي اعلام كنند به رغم اينكه در كشورما 
حق كپي رايت وجود ندارد، شخصاً حق نشر كتاب 
شما را پرداخت مي كنيم. ناشران ما دارند به اين 
سمت مي روند، اتحاديه ناشران هم در چادري كه 
در نمايشگاه فرانكفورت برپا كرده بود، اين كار را 

دنبال مي كرد. 
س�ؤالي هم درباره تك نسخه فروشي 
كتاب در فضاي مجازي مطرح ش�ده و 
گفته مي شود كه ما بايد سايت »آمازون 

ايراني« را راه اندازي كنيم. اين كار تا چه 
حد شدني است؟!

اين راه ناگزير پيش روي ماست و راه ديگري غير 
از آن نداريم. به دلايل عديده اي چون هزينه هاي 
بالاي فرستادن نس��خه كتاب و اينكه چقدر بايد 
درخت قطع شود تا با كاغذ آن كتاب توليد شود؟! 
در داخل كشور هم چنين مش��كلي وجود دارد. 
همين امروز اگر بخواهي��م در خانه مان كتابخانه 
داشته باشيم با مش��كل جا روبه رو هستيم. مثلًا 
در تهران اگر به طور ميانگين آپارتمان متري 5 
ميليون باش��د، اختصاص يك اتاق 12 متري به 
كتابخانه 60 ميليون تومان هزينه خواهد داشت. 
به غير از آن نظاف��ت و جابه جايي حدود 500 تا 
هزار نسخه كتاب بسيار سخت است؛ در صورتي 
كه نشر الكترونيك بس��ياري از اين مشكلات را 
حل كرده است. ما گريزي به سمت نشر ديجيتال 
و الكترونيك نداريم. اي��ن به معناي از بين رفتن 
نشر كاغذي نيست ولي نشر الكترونيك در حال 
گسترش سهم خود است. من واژه آمازون ايراني 
را زياد نمي پسندم و آن را بيشتر تقليد مي بينم. 
ما بايد بنا به مقتضيات خودمان به سمت تأسيس 
چنين ساز و كاري برويم. وزارت ارشاد به دنبال 
اين كار است و در معاونت فرهنگي اقداماتي در 

اين خصوص حال انجام است. 
هم اكن�ون چندي�ن س�ايت در فضاي 
اينترنت وجود دارد كه با عناويني چون 
»كتاب ه�اي ممنوعه« ي�ا »كتاب هاي 
ناياب«، نسخه هاي ديجيتالي كتاب هايي 
را براي دانلود قرار داده اند كه بسياري 
از آنها به معناي واقع�ي ممنوعه و غير 
قابل انتش�ار هس�تند، كتاب هايي كه 
به دلايل اخلاقي، سياس�ي و اجتماعي 
چاپ آنها ب�ا مميزي با توقي�ف روبه رو 
شده اس�ت به راحتي در دسترس قرار 
مي گيرند، ارشاد برنامه اي براي مقابله 

با آنها ندارد؟!
اين وظيفه ارشاد است و ما به اين نقيصه اشراف 
داريم اما بايد بس��تر هاي قانوني آن مهيا شود تا 
زمينه ورود به اين عرصه فراهم شود. بايد معاونت 

حقوقي وزارت ارشاد پيشنهاد هاي قانوني خود را 
آماده كند تا با هماهنگي كه با قوه قضائيه و پليس 
فتا انجام مي شود، با اين س��ايت ها مقابله كنيم. 

كار هاي اوليه اين اقدام نيز در حال انجام است. 
يكي از پيشنهاد هاي جناب وزير ايجاد 
شوراي نظارت بر انتشار كتاب بود، اين 
پيش�نهاد هنوز در ح�د همان صحبت 
باقي مانده يا قصدي براي ايجاد چنين 

شورايي در ارشاد وجود دارد؟
اين همان بحث هيئت نظارت بود و فكر مي كنم 
در انتقال خبر اشكالي ايجاد ش��ده بود. ما بنا به 
مصوبه شوراي عالي انقلاب فرهنگي چيزي به نام 
شوراي نظارت بر كتاب نداريم و دو هيئت نظارت 
به وجود آمده اند كه يكي هيئت نظارت بر كتاب 
بزرگسال و ديگري هيئت نظارت بر كتاب كودك 
و نوجوان كه از سال 89 ايجاد شده اند. در آن زمان 
با وجود اعلام اسامي اعضاي دو هيئت، تنها احكام 
هيئت نظارت بر كتاب ك��ودك و نوجوان صادر 
شد. عملا نيز در زمان دولت دهم هيئت نظارت بر 
كتاب كودك و نوجوان چند جلسه بيشتر نداشت. 
در واقع اين دو هيئت وجود نداشتند، خوشبختانه 
اواخر سال گذشته در ش��وراي انقلاب فرهنگي 
اعضا به تصويب رس��يدند و اوايل سال جاري نيز 
رئيس جمهور اح��كام اعضا را ص��ادر كردند و از 

ارديبهشت ماه ما هر دو هيئت را داريم. 
به هيئت هاي نظارت اش�اره داش�تيد، 
هم اكن�ون در اي�الات متح�ده ك�ه 
بزرگ ترين جامعه كتابخانه هاي عمومي 
را دارد، اقدام به رده بندي سني كتاب ها 
مي كنند و محدوديت سني براي برخي 
از كتاب ه�ا قائل مي ش�وند، ب�ه طوري 
كه برخ�ي از كتاب ها ب�راي گروه هاي 
سني ممنوع مي ش�وند. در صورتي كه 
در كش�ور ما يا يك كتاب مجاز است يا 
غير مجاز، به نظر ش�ما ما ه�م نبايد به 

سمت رده بندي سني برويم؟
حتي اين را مي توان به شكل فراتري نيز داشت و 
صرفاً محدود به سن نباشد، براي اصناف مختلف 
مي توان رده بندي كرد. مثلًا كتابي الحادي است، 
اين كتاب بايد به دست كارشناسان برسد تا به آن 
پاسخ دهند. يا كتابي تنها براي زوجين مناسب 
باش��د اما به درد مجرد ها نمي خ��ورد. اتفاقاً اين 
بحث در يكي از جلس��ات هيئت مطرح شد، اما 
بايد براي اجراي آن بس��تر هاي قانوني آن ايجاد 
ش��ود و مطمئن ش��ويم كه فلان كت��اب تنها به 
دست متخصصش مي رسد يا اينكه تنها زوجين 

مي توانند از آن استفاده كنند. 
طبق تغييراتي كه قرار اس�ت در اداره 

شما پياده شود، مسئوليت كتابخواني 
نيز برعهده شما قرار گرفته است، براي 

شرايط جديد چه فكري كرده ايد؟
آنچه براي من اولويت دارد برون رفت از بحران هاي 
صنعت نش��ر اس��ت. به دنب��ال اين هس��تيم با 
كارشناسي راهكارهايي را براي برون رفت از اين 
شرايط ارائه دهيم. اولويت نخست ما فعلًا صنعت 

نشر است.
پس طرح به خصوصي براي كتابخواني 

نداريد؟
وظايف جديد به تازگي محول شده است و هنوز 
ساختار ما بر اساس وظايف قبلي است، ان شاء الله 
با تغيير س��اختار براي آنها هم طرح هايي را اجرا 

خواهيم كرد. 
آينده ممي�زي را به عن�وان مهم ترين 
وظيف�ه قانوني ت�ان، چط�ور ارزياب�ي 

مي كنيد؟
فكر مي كنم بايد به سمتي برويم كه با آمد و رفت 
دولت ها سياس��ت هاي مميزي و حتي اجرائيات 
مميزي تغيير نكند. نشر با آنكه سبقه اصلي اش 
فرهنگي است، بالاخره گردش مالي دارد و ناشر 
انتظار دارد سرمايه اي كه آورده با كمترين تهديد 
روبه رو شود. حالا اگر كتابي در بازار فروش نرفت 
بر عهده خود ناشر است اما بخشي كه به مميزي 

باز مي گردد بر دوش ما است.
 اگر كتابي را مج��وز داديم اين مج��وز در آمد و 
رفت دولت ها دچار خدشه نشود. ما بايد در حوزه 
مميزي به سمتي برويم كه مثلًا دولت دهم مجوز 
بدهد و دولت يازدهم مجوز ندهد يا برعكس در 
دولت دهم مجوز بدهن��د و در دولت يازدهم آن 
مجوز لغو شود. ما بايد به يك اجماع در خصوص 
مميزي برس��يم كه آمد و رفت دولت ها تأثيري 
بر روي مميزي نداش��ته باشد. ما اصولي در نظام 
داريم كه براي ما مهم اس��ت و باقي مسائل براي 

ما حاشيه است.
 اگر اين مسائل حل ش��ود ديگر براي ناشر فرقي 
نمي كن��د كه دول��ت يازدهم س��ر كار باش��د يا 
ان ش��اءالله دولت صد و يازدهم، رس��انه در اين 

زمينه مي تواند كمك بسزايي داشته باشد. 

بايد كاري كنيم مميزي  با تعويض دولت ها 
دستخوش تغيير نشود

گفت و گوي »جوان« با مديركل دفتر توسعه كتاب و كتابخواني وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي

شجاعي صائين: نظر ما درباره زوال كلنل همان نظر دولت قبل است، با اين شرايط مجوز نمي دهيم

   محمد صادق عابديني

با وجود تلاش هاي مس�تمر س�ينما، هنوز كتاب 
عنوان مهم ترين محصول فرهنگي را حفظ كرده 
است. كتاب كه شعرا آن را »يار مهربان« مي خوانند 
و از دوستي مفيد آن با آدمي سخن مي گويند، يكي 
از دغدغه هاي اصلي دولت ه�ا در زمينه فرهنگ 
را به خود اختصاص داده اس�ت. نظ�ارت بر آنچه 
منتشر مي ش�ود و آنچه نبايد منتشر شود، اينكه 
چگونه يك جامعه بايد به سمت كتابخواني پيش 
برود يا اينكه چه كنيم كه علاقه به كتاب در ميان 
كودكان و نوجوانان در ميان هجوم سرگرمي هاي 
الكترونيكي گم نش�ود، همه سؤال هايي است كه 
دولتمردان در حوزه فرهنگ به دنبال پاسخگويي 
به آن هستند. علي شجاعي صائين از دي ماه سال 
گذشته و به پيشنهاد س�يد عباس صالحي معاون 
فرهنگي وزارت ارش�اد از س�وي عل�ي جنتي به 
عنوان »مديركل دفتر توسعه كتاب و كتابخواني« 
برگزي�ده ش�د. ش�جاعي صائي�ن در گفت وگو با 
»جوان« به برخي از س�ؤالات درباره عملكرد اين 

دفتر و طرح هاي آتي آن پاسخ داده است. 

براي ش�روع كمي درباره وظايف اداره كتاب 
توضيح دهيد، مخاطب�ان روزنامه علاقه مند 
هستند درباره فعاليت هاي اين بخش از وزارت 

ارشاد بيشتر آگاه شوند.
از قديم دو كار ثابت بر عهده اداره كتاب بوده است. يكي 
صدور مجوز پيش از چاپ كتاب، كه مميزي و بررس��ي 
كتاب قبل از انتشار آن را بر عهده داشته است. از سال 67 
نيز اين كار برمبناي مصوبه شوراي عالي انقلاب فرهنگي 
درباره ضوابط نش��ر مطابق با آن قانون انجام مي پذيرد. 
البته در س��ال 89 نيز يك اصلاحيه به آن خورده است. 
كار دوم اداره كتاب صدور پروانه نش��ر اس��ت. كسي كه 
داوطلب تأسيس مؤسسه انتشاراتي باشد درخواستش 
در اينجا بررسي و پروانه صادر مي شود و در زمان پايان 
اعتبار پروانه اقدام به تمديد آن مي كن��د. اين دو كار از 
قبل در اداره كتاب ب��وده و جزء اصلي ترين وظايف دفتر 
ما بوده است. با تغييراتي كه در شرح وظايف اداره كتاب 
كه جديداً ابلاغ شده و هنوز هم كار هاي آن انجام نشده 
است، نام اداره كتاب به »دفتر توسعه كتاب و كتابخواني« 
تغيير يافته و تغيير شرح وظايف داده است. قاعدتاً بايد 
از اين به بعد در حوزه كتابخواني نيز ورود پيدا كنيم كه 

هنوز شروع نشده است. 
اين تغيي�رات با مصوبه ش�وراي عالي انقلاب 

فرهنگي اتفاق افتاده است؟
خير، اين كار بر اس��اس تغييرات درون��ي وزارتخانه رخ 
داده است و به نوعي وظايف دفتر افزوده شده و علاوه بر 
دو وظيفه قبلي وظايفي چون كتابخواني و برخي جوايز 

كتاب را در اينجا لحاظ كرده اند. 
تا پيش از اي�ن وظيفه توس�عه كتابخواني بر 

عهده كدام نهاد بوده است؟
در معاونت فرهنگي وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامي دفتر 
مجزايي به نام »مطالعات فرهنگي و كتابخواني« وجود 

دارد و آنها اين كار را بر عهده داشتند. 
اداره ش�ما را با نام اداره مميزي مي شناسند 
و اص�ولاً كارهايت�ان تا ام�روز جنبه س�لبي 
داشته است، گويا قرار است از اين به بعد كار 
ايجابي هم بكنيد، با اين تغييرات چطور كنار 

آمده ايد؟
بله، هنوز اين هويت جديد را خود ما هم عملاً نپذيرفته ايم 
و ديگران هم هنوز ما را با نام مميزي مي شناسند. اتفاقاً 
نگاه كساني كه شرح وظايف جديد را تدوين كرده اند اين 
بوده كه اين مجموعه نبايد صرفاً كار هاي س��لبي انجام 
دهد و مثلًا صفحات كتابي را حذف كند. مصوبه شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي هم داراي بخش هاي سلبي و هم 
اثباتي اس��ت و عملًا به همان بخش سلبي محدود شده 
بوديم زيرا ساختار اينجا اجازه چنين كاري را نمي داده 
است. ساختار جديد ما با مصوبه ش��وراي عالي انقلاب 

فرهنگي سازگاري بيشتري دارد. 
جناب وزير پيش�نهادي را درب�اره واگذاري 
مميزي پيش از نش�ر به مؤسسات انتشاراتي 
ارائه داده بودند، اين پيشنهاد هم اكنون دنبال 
مي ش�ود يا فقط در همان صحبت اوليه باقي 

مانده است؟!
آقاي وزير در ابتداي دوره وزارتشان اين پيشنهاد را ارائه 
دادند و بعد از آن هم چند بار در سخنانشان به آن اشاره 
كردند. نگاه وزارتخانه در دولت يازدهم اين بوده اس��ت 
كه مانند مطبوعات نظارت بعد از انتش��ار باشد نه قبل 
از انتش��ار، اين نگاه منتخب و اصلي وزارتخانه بوده، اما 
جناب وزير همان موقع تأكيد داشتند كه اين پيشنهاد 
قانون فعلي اجرا نشود و قرار بود در كنار قانون بالا دستي 
اين پيشنهاد هم اجرايي شود كه ناشران از آن استقبال 
نكردند. آنها در جمع نظارت پيش از انتشار را مناسب تر 

مي دانستند. 
خب مثلًا در صورت اجرا ش�دن اين پيشنهاد 
كتابي با تيراژ پنج هزار نسخه منتشر مي شد 
و بعد ارش�اد مي گفت اين كتاب قابل انتشار 
نيست، آن وقت تمام هزينه هاي ناشر از بين 

مي رفت و كتاب ها هم بايد خمير مي شدند!
اين ه��م بخش��ي از آن مخالفت ها اس��ت و بيش��تر به 
جنبه هاي عملگرايانه آن اس��ت. هم اكنون در كشور ما 
روزنامه ها معمولاً وابسته به احزاب رسمي، غير رسمي يا 
نهاد و مؤسسه اي وابسته هستند و سرمايه شان وابسته به 
همان نهاد است و مدير مسئول يا سردبير خيلي درگير 
مسائل مالي و تعطيلي نيستند. اما بدنه اصلي نشر كشور 
خصوصي است و اين مباحث برايشان بسيار مهم است. 
البته تمامي مسائل نيز اينها نيست. ما هم تا تدوين قانون 
جديد يا اصلاح قانون فعلي مل��زم به اجراي قانون فعلي 

هستيم و تأكيد جناب وزير هم بر همين بوده است. 
پيش�نهاد آقاي جنتي درباره ممي�زي بعد از 
اعتراضاتي صورت گرفت كه نسبت به مميزي 
كتاب ها انجام ش�ده بود. مگر ما در طول سال 
چند مورد مميزي داري�م كه تا اين حد نياز به 

فكر مي كن�م بايد به س�متي برويم كه 
با آم�د و رف�ت دولت ها سياس�ت هاي 
مميزي و حتي اجرائيات مميزي تغيير 
نكند. نش�ر با آنك�ه س�بقه اصلي اش 
فرهنگي اس�ت، بلاخره گ�ردش مالي 
دارد و ناش�ر انتظار دارد سرمايه اي كه 
آورده ب�ا كمترين تهديد روبه رو ش�ود

م�ا س�عي مي كنيم ط�رف قانون 
را بگيري�م و مطالب�ات قانوني را 
لحاظ كنيم. از كتاب هاي منتشر 
ش�ده طي س�ال گذش�ته چيزي 
حدود 32 هزار عنوان كتاب چاپ 
اول بودند، در بررس�ي اين تعداد 
كتاب ممكن اس�ت كه اشتباهي 
هم صورت بگيرد ما س�عي داريم 
اگر اي�رادي هس�ت به ناش�ران 
منتقل كني�م و در كار هاي بعدي 
ما كمترين ورود را داش�ته باشيم


